
Naša kulturna 
organizacija. 

Ferijalni Savez učiteljstva. 
III. kongres Ferijalnega Saveza v Beo

gradu, 15.—18. julija t. 1. 
(Dalje.) 

Po svečani sjednici je bil izvoljen 
verifikacijski odbor, koder nas je zasto
pal tov. Mrovlje. Predali smo pooblastila 
naših podružnic — pa hajdi na ručak. 

Beograjski Lokalni Odbor F. S. se 
je izkazal kavalirja. V hotelu »Srpska 
kruna« poleg Kalimegdana nas je gostil 
od nedelje do torka, kot je bil predviden 
kongres. Ker se je kongres radi nepo
trebnih debat raztegnil še na sredo, Lo
kalnemu odboru pa je zmanjkalo pare, 
smo v sredo ručali v neki turški »Kujni«, 
koder je bilo ceneje kot pri »Kritni«. I'o 
ferijalno! 

Ker je bil predsednik U. O. L. S. g. 
prof. Vlado Lapajne bolan in je le z ve
likanskim naporom prišel v Beograd iz 
golega idealizma do organizacije, ni mo
gel vzdržati dalje časa in je po svečani 
seji oddal posle podpredsedniku ter se 
vrnil v Ljubljano. 

Nadaljevali smo popoldne v dvorani 
II. beograjske gimnazije. Za poročilom 
verifikacijskega odbora, ki je overovil 
96 delegatov, je sledila določitev raznih 
odborov. V odboru za molbe in žalbe je 
bil tov. .lanežič, v odboru za promeno 
pravil tov. Pirnat. 

V ponedeljek smo pričeli ob 9. uri 
dopoldne. Odbor za overovljenje zapisni
ka' II. kongresa je javil, da je lanski za
pisnik spisan tako škandalozno površno 
in nečitljivo, da se ne more overoviti. 

Sledilo je poročilo Upravnega od
bora. Predsednikovo poročilo je čital po
krajinski pov. za Slovenijo g. Maček, ki 
je po naročilu predsednikovem njegovo 
vsled bolezni nepopolno poročilo dokon
čal. Vnela se je zato živa diskusija, ki je 
kemčala tako, da se je sprejel samo oni 
del predsednikovega poročila, ki ga je 
pisal predsednik sam. Poročilo blagajni
kovo nam je kazalo visoke številke, pa 
nič denarja. Promet je bil ogromen. Pri 
poštnem čekovnem uradu ima F. S. še 
14.000 Din ter precej nepokritih dolgov 
pri podružnicah. Poročila Pokrajinskih 
poverjenikov so bila zanimiva, najbolj 
poročilo bosanskega poverjeništva. Bili 
smo pridni Slovenci, z marsičem smo se 
lahko pohvalili, a Bosanci so le tiči. 

Poročilo glavnega poverjeništva nam 
je podal tedanji glavni pov. g. Stanko 
Zorko. Ni bilo vse prav, ni bilo vse v 
redu. Padalo je na ubogega Zorka da je 
bilo kaj, čeravno on ni vsega zakrivil. 
Ne bom ga pral, ni brez krivde, mnogo 
mnogo bolje bi lahko vse uredil, a po
vsem obsoditi bi se ga ne smelo, neiz
kušen je še, do glavnega pov. je prišel 
kot slepa kura do zrnja, še prej ni bilo 
tam vse kot bi moralo biti. Kongres se 
je prepričal, da je glavni pov. pravzaprav 
nepotrebna šarža in jo je tudi odpravil. 

Poročilo revizijskega odbora pa je 
kongresu odprlo oči. Sestavljeno je bilo 

tako strogo objektivno in strokovno, da 
je želo burno priznanje celega kongresa. 
Mnogn je bilo gnilega v deželi Danski. 
Dober nauk vsem. kako ne sme biti. 
Skrbeli bomo, da bo letos drugače. 

Delo kongresa je v vseh točkah in 
vedno ovirala diskusija o lanskem za
grebškem kemgresu F. S. ter o bivšem 
klavnem poverjeniku dr. Janže Novaku. 
Ker o vsej stvari nismo dovolj informi
rani in ker je to bolj zadeva lanskih fe
rijalcev. se odtegnemo vsakeršni sodbi. 
Menimo le. da bi bilo bolje, da kongres 
ni načel te pereče točke, oziroma, ker je 
že bila načeta, da bi jo bil vodil popol
noma nepristransko. Biležimo kot opa
zovalci. 

Ko je bil razrešen stari upravni od' 
bor. se je prešlo k izmeni pravil. Pra
vila so se prilagodila vstopu učiteljstva. 
profesorstva ter učencev osnovnih šol v 
F. S. Izvršila se je izpreinemba pravil v 
smislu decentralizacije. Pokrajinska po
verjeništva se spremene v oblastne od
bore, ki bodo imeli mnogo večjo kompe
tenco od dosedanjih pokrajinskih pover
jeništev. Centrala, ki je bila dosedaj z de
lom preobložena, bo v marsičem razbre
menjena od oblastnih odborov. Teh bo 
sedem, in sicer: v Beogradu. Novem 
Sadu. Zagrebu, Ljubljani, Sarajevu, Spli
tu in Skoplju. 

(Dalje prihodnjič.) 


